
 
 

 مع بنك قطر للتنميةالجديدة  "الضمي   "محفظة المصرف يوقع اتفاقية 
 

ي إطاره الجديد، مع  ،الضمي    برنامجمصرف قطر الإسلامي )المصرف(، اتفاقية وقع : 2022 أبريل 6 –الدوحة، قطر 
بنك قطر ف 

كاتالسيد طارق فوزي المدير العام لمجموعة الخدمات المصرفية . وقع عن المصرف للتنمية ، ووقع عن بنك قطر للتنمية للشر

 . الأعمالالمانع المدير التنفيذي لتمويل  عبد اللهخالد السيد 

 

يكة على تمويل  أعلن بنك قطر للتنمية إجراء تحديثات علىوقد  ، أحد أبرز برامجه الرائدة، الذي يشجع البنوك الشر برنامج الضمي  

ي تمتلك مقومات النجاح 
ي تثبت أهليتها للحصول علىالمشاري    ع الريادية الت 

 ولا يمكنها تقديم الضمانات والمستندات اللازمة الت 

 التمويل. كما أطلق البنك برنامج
 
 جديد ا

 
كات متناهية الصغر»، وهو ا ي قطر، «الضمي   الخاص بالشر

، الذي يعد الأول من نوعه ف 

ي الاقتصاد الو 
كات فعّالة ف  ي بهدف تنمية هذه المشاري    ع وتطويرها لتصبح شر

 .طت 

 

كاتستطيع الجديدة يووفقا للاتفاقية  ة والمتوسطة  عملاء الشر ي لدى المصرف الصغي 
تمويل لحصول على ل المحفظةالمشاركة ف 

وع70بما يعادل  وع 15وبحد اقصى  ،% من قيمة المشر كات الحصول على   . مليون ريال قطري لكل مشر كما تستطيع هذه الشر

ي عملية  .التمويل المطلوب بنسب تمويل تنافسية
يكة التوسع ف  مشاري    ع  تمويلوتتضمن الاتفاقية أيضا تشجيع البنوك الشر

ة والمتوسطة وذلك بتوفي  الضمانات الكافية لها من خلال برنامج المؤسسات  ". الصغي   "الضمي  

 

ي محفظة الضمي   قال 
 على مشاركة المصرف ف 

 
ي السيد طارق فوزيوتعليقا

ي المصرف سعداء بتوقيع هذه الاتفاقية الت 
: "نحن ف 

كاتتمكي   تهدف إلى  وعاتها، مما يساهمالصغي   الشر ي تنميةبدوره  ة والمتوسطة من تنفيذ مشر
تنوع ال وتحقيق تصاديةالموارد الاق ف 

ي السوق القطريةالا
ي على المعر  ،قتصادي ف 

 فة". وبناء اقتصاد مبت 

 

ي يهذه الاتفاقية توقيع إن : "السيد طارق فوزيوأضاف 
ام المصرف بدعم اقتصاد الدولة والقطاع الخاص والمساهمة ف  ؤكد الي  

 2030 الوطنية تنوي    ع الاقتصاد كجزء من رؤية قطر 
 
ا ي إطارها الجديد أن اتفاقية  ، معتير

 
ي احتياجات  محفظة الضمي   ف ي لتلتر

تأت 

  ، كما تشكل إطارا أعمالهمعملائنا ومساعدتهم على توسيع مجال 
 
ة والمتوسطة الجديدة أو  عمليا كات الصغي  لدعم تأسيس الشر

ي تسعى إلى توسيع أعمالها
كات القائمة الت   ". الشر

 

 ختتم وأ
ا
ن المصرف يعي   بعلاقته القوية مع بنك قطر للتنمية، ويحرص على تعزيز التعاون بيننا لتحقيق : "إالسيد طارق فوزي قائل

ي ستسهم إس
 أهداف هذه الاتفاقية، الت 

 
ا ة لمشاري    ع  هاما كبي  ي توفي  الحلول التمويلية المباشر
 
كاتف ة والمتوسطة الشر  ". الصغي 

ي هذه التحديثات 
،  10برنامج الضمي   بعد  علىوتأت  ي حققها بنك قطر للتنمية عير برنامج الضمي  

ة الت  سنوات من النجاحات المتمي  
يكة، بالإضافة إلى الاطلاع على أفضل الممارسات العالمية للوقوف على  وبناءً على مراجعات شملت رواد الأعمال والبنوك الشر

، ويسهل من ي صالح الطرفي  
 
وط الضمانات أوجه التطوير، بما يصب ف  .شعة الإجراءات ووضوحها وتحسي   شر

 

 www.qib.com.qaلمزيد من المعلومات حول بطاقات فيزا المصرف، يرجى زيارة 
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Press Release  

QIB and QDB Sign New “Al Dhameen” Program Agreement 
 

Doha, Qatar – 6 April 2022: Qatar Islamic Bank (QIB) signed a new Al Dhameen Program Agreement sponsored by 
Qatar Development Bank. The agreement was signed by Mr. Tarek Fawzi, QIB’s Wholesale Banking Group General 
Manager and Mr. Khalid Abdulla Al-Mana, Executive Director of Business Finance at Qatar Development Bank. 
 
Qatar Development Bank (QDB) announced new updates to Al Dhameen program, for small and medium-sized 
companies, to encourage partner banks to finance projects, with the aim of attracting promising start-ups and small 
and medium-sized companies seeking financing to develop their businesses. QDB has announced the launch of a new 
version of the ‘Al Dhameen’ program for micro-enterprises, for the first time in the country, which will contribute to 
the development of the national business system in terms of access to financing and will also provide new financial 
channels for guarantees for micro-enterprises in co-operation with partner financial institutions. 
 
According to the new agreement, SME customers at QIB can benefit from Al Dhameen Portfolio to obtain financing 
equivalent to 70% of the value of the project, with a maximum of QAR 15 million for each project. Small and medium 
enterprises can also obtain the required financing at competitive financing rates. The agreement also encourages 
partner banks to expand the process of financing SMEs by providing them with sufficient guarantees through the "Al 
Dhameen" Program. 
 
Commenting on QIB’s participation in Al Dhameen Program Portfolio, Mr. Tarek Fawzi, QIB’s Wholesale Banking 
Group General Manager, said: “We are pleased to sign this agreement, which aims to empower SMEs and support 
them implement their projects, which in turn contributes to diversifying the national economy and builds a knowledge-
based economy”. 
 
Mr. Tarek Fawzi added: "This agreement is a testament to QIB’s commitment to supporting Qatar’s economy by 
enhancing the role of the private sector and contributing to a suitable economic diversification as part of Qatar National 
Vision 2030. The new “Al Dhameen” Program enables our customers to fulfill their needs seamlessly and expand their 
business, thus supporting the establishment of new SMEs and helping operating companies with their business 
expansion plans”. 
 
Mr. Tarek Fawzi concluded: "QIB is proud of its strong ties with Qatar Development Bank, and we are committed to 
further enhancing our mutual cooperation to achieve the objectives of this agreement, which will contribute 
significantly to providing direct financing solutions for SMEs." 
 
The updates to Al Dhameen program come after QDB’s great success over 10 years since its launch and were based on 

reviews involving entrepreneurs and partner banks, after reviewing best international practices for identifying aspects 

of development in the interests of both parties, streamlining procedures, and improving the terms of guarantees.  

 

For more information on QIB, please visit www.qib.com.qa       

http://www.qib.com.qa/

